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EDITORIAL 

Dlouho jsem přemýšlel, čím začít tuto Blatku a o čem by 

měl být úvodník. Vody bylo letos dost, léto chladné….. 

Ale ne, jen ne o počasí. To je na přetřesu vždy a všude, a 

stejně ho neovlivníme… I když, kdo ví? 

Tak třeba o lavičkách. Lavičky se vyskytují ve městech, 

parcích, v lesích, na vyhlídkách….. Lavičky nás provází 

celý život. U lavičky jsme se mnozí pohupovali 

v kočárku, když s námi maminky jezdívaly po parku, 

lavičky byly a jsou svědky mnohých lásek, prvních polib-

ků. Lavičku velice rádi přivítáme na tůře v lese a 

v horách, když už nohy bolí a je čas na svačinu a lavičky 

jsou doslova požehnáním pro naše starší spoluobčany, 

kterým už nohy tolik neslouží.  

Lavičky se umisťují zejména na místa, která jsou krásná, 

na jedinečná neporušená a klidná vyhlídková místa, pod 

mohutnými stromy, v alejích, parcích. Některé jsou nepo-

hodlné a z některých se nechce člověku ani vstát. Jiné jsou 

zase dokonalými uměleckými díly. Ale úplně všechny 

lavičky jsou na svá místa umisťována s láskou a 

s úmyslem, aby pocestný usedl, spočinul a pokochal se 

okolní přírodou či zajímavostí. Lavičky jsou takovým 

lakmusovým papírkem pohostinnosti. 

A proto je opravdu nepochopitelné, jak může někdo lavič-

ku z takových míst odnést. Ne odnést, (s)prostě ukrást, 

jako se to stalo nedávno u božích muk u Květnova. Lavič-

ku zde umístila obec na jaře letošního roku a opravdu 

dlouho na svém místě pod mohutným smrkem nevydržela. 

Tak dotyčnému opravdu moc děkujeme. 

No doufejme, že incident byl opravdu jen výjimkou a že 

veřejná odpočinková místa v obcích i v krajině budou 

sloužit všem pocestným a budou třeba i přibývat.  

Tak snad pro začátek není úvodník příliš negativní, dále 

jsou v Blatce již jen samé pozitivní příspěvky a média 

přeci vyvážená být musí. Přeji za redakci všem příjemně 

strávené chvíle s Blatkou. 

              -such- 
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M nozí z vás si jistě pamatují, že před lety vycházel cyklus příloh Bla-

tenské Blatky s pověstmi z Krušných hor pod názvem Krušnohor-

ské vyprávění. Po strastiplné snaze vydat pověsti jako celek v knižní podo-

bě, kdy tiskárny fungovaly stylem nejprve ano, pak ne a do toho všeho za-

sáhl covid, se dílo konečně podařilo. A to v podobě tzv. fotoknihy.  

Jedná se o nízkonákladové vydání, dalo by se říci, že bibliofilské pro fajn-

šmekry. Cena ovšem tomu odpovídá, jeden exemplář stojí 1 500,- Kč. Po-

kud se najde více zájemců (více než jeden), cena slušně klesá – množstevní 

slevy při výrobě!  

Kniha bude uložena na obecním úřadě v Blatně po celý měsíc říjen, zájemci 

si ji mohou prohlédnout, aby nekupovali „zajíce v pytli“. Pokud projeví 

zájem, učiní závaznou objednávku se zálohou. V listopadu pak půjdou kni-

hy do výroby a poté si je budou moci zájemci po doplatku vyzvednout. A 

na Vánoce může být pod stromečkem dáreček. 

Publikace má rozměry 21 x 21 cm, 94 stran, tvrdou vazbu, kvalitní matný 

papír a je doplněna kresbami a barevnými obrazy od Gustava Zindela – 

rodáka z Radenova. A samozřejmě je tam pár nových pověstí, které 

v Blatce publikovány nebyly.                                                                           

                               Z. Tollar

                                                                           

NOVÁ KNIHA – KRUŠNOHORSKÉ  

VYPRÁVĚNÍ 



co se událo 

OBECNÍ ÚŘAD JE NÁRODNÍ KULTURNÍ PAMÁTKOU  

M inisterstvo kultury prohlásilo k 23.4.2021 budovu našeho současného obecního úřadu s přilehlým areálem za kulturní památku. Před-

mětem ochrany je dům č.p. 1 a obranný val patrný na východní a jižní straně objektu. 

Po vyhodnocení podkladů Národního památkového úřadu, který podal podnět k vyhlášení, odboru kultury a památkové péče Krajského úřadu 

ÚK a Magistrátu města Chomutova dospělo Ministerstvo kultury k následujícímu závěru (zkráceno): 

„Předmětný soubor představuje zají- mavý příklad komendy Řádu německých 

rytířů, založené zřejmě na konci 14. století, která prošla mnohasetletým 

vývojem, poznamenaným četnými histo- rickými stavebními úpravami. Tyto 

přestavby pocházejí z různých sloho- vých etap od gotického kulturního hori-

zontu, ze kterého se dochoval portál i zdivo ve sklepě, přes renesanční, barok-

ní i secesní. Objekt tak historicky slou- žil jako komenda, zámek, lesnická škola 

a dnes je využíván jako sídlo obecního úřadu, knihovna a obchod. 

Na východní straně se mimo předmětný dům č.p. 1 dochoval i sice značně po-

škozený, ale doposud v terénu rozezna- telný obranný val. Mezi domem č.p. 1 a 

valem byl příkop, kterého pozůstatkem je na jižní straně malý rybníček. 

Pro hodnoty řemeslné, historické a urbanistické a jako projev tvůrčích 

schopností a práce člověka, splňuje podmínky ustanovení § 2 odst. 1 písm. A) zákona 20/1987 Sb., o státní památkové péči, pro prohlášení 

věci za kulturní památku.“ 

Ta budova, nebo minimálně některé její fragmenty, tu stály již před více než 600 léty. Ta budova již dlouhá staletí provází v časech dobrých i 

zlých obyvatele Blatenska.  Ta budova a její obyvatelé do značné míry častokráte psala místní historii. Ta budova je naše jednoznačně nejstarší 

stavení. Ta budova si ochranu jednoznačně zaslouží.                                                                          -such- 
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BLESK 

Z a války vojáci říkali, že žádný granát nepadne do stejného 

místa. Před pár roky udeřil blesk do stromu u hlavní silnice na 

Blatno, pár desítek metrů od křižovatky na Hradečnou. Strom roz-

štípl a ten byl časem pokácen a odstraněn, ještě dnes tam jsou vidět 

zbytky hoblin. Světe div se, o letošních prázdninách, při bouřce, 

opět udeřil do stejného místa. Tentokráte zasáhl vedlejší rozvětve-

ný strom. Kdo jede kolem, vidí na jednom kmeni „drápanec“ 

s odštípnutou větví a na druhém v dolní části roztržený kmen. Ště-

piny se nacházejí až na opačné straně vozovky. 

Náhoda, vyšší moc, nebo snad nějaká anomálie, která se v daném 

místě nachází? Nic zvláštního tam vidět není – rovina, žádné ska-

lisko, stromy u silnice jsou náletové, nic vysokého. A přesto…                                                               

                                                                                                    ZMT 

D o své závěrečné stavební fáze se pomalu dostává nová kaple 

v Radenově s jejíž výstavbou se začalo již v roce 2019. Ano, 

tak ten čas letí. Předloni byly vybudovány základy a hrubá stavba, 

loni přibyla fasáda, štuky krov a okenní výplně s dveřmi. 

V letošním roce byla osazena měděná věžička a ještě bude položena 

střešní krytina. O nádhernou měděnou zvoničku se řemeslně posta-

rali otec a syn Tamášovi z Jirkova. Při montáži sanktusové věžičky 

byla do kopule vložena schránka s pamětní listinou a dobovými 

dokumenty. Podrobnosti a zajímavosti z výstavby kaple budou se-

psány  v podrobnějším článku po úplném dokončení kapličky a 

jejím vysvěcení, které proběhne pravděpodobně v příštím roce. 

                                                                                                     -such- 

KAPLIČKA V RADENOVĚ VE FINIŠI 

                                                                                      Kaplička Radenov 
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D ruhý ročník hudebního festivalu pro milovníky staré hudby se 

tentokráte konal nejenom v poutním kostele Zvěstování Panny 

Marie v Květnově, ale i v blatenském kostele Sv. Michaela Archan-

děla. Jako vloni, tak i letošní poslední srpnový víkend se uskutečnily 

čtyři koncerty.  

První, v pátek večer, zněly kostelní lodí sonáty z 1. pol. 18. století 

v podání Lenky Torgersen – barokní housle, Ilze Grudule – barokní 

violoncello a Aleny Hönigové – cembalo.  

Příští den v sobotu v poledne nám Iva Lokajíčková předvedla v řadě 

skladeb vývoj zobcových fléten – od renesančních, barokních až po 

hru na čakan. Ten, kdo si pod pojmem čakan představil typ sekery, 

nebyl daleko od pravdy. Jednalo se skutečně o původní sekerku, kte-

rou někdo v minulosti provrtal a doplnil dírkami. Časem se změnil ve 

vycházkovou hůl, bez které se neobešel žádný mladý muž v 19. stole-

tí, a vyjít si na procházku se svou milou a zahrát ji patřilo tehdy 

k dobrému vy-

chování.  

Večer patřil, jako 

už vloni, němec-

kým přátelům z 

Batzdorfer Hof-

kapelle a Písni 

písní ze Starého 

zákona – Silná 

jako smrt je láska. 

Vrcholem festivalu bylo nedělní představení v blatenském kostele od 

Gasparda Fritze „Formosanta a Amazan“, vyprávějící pohádkový 

příběh babylonské princezny, která se vydává do světa, aby našla 

svého milého. 

Režisérem a 

vypravěčem 

v jedné osobě 

byl Petr Kou-

delka a výtvar-

nicí scény Yas-

min Golshani, 

která využila 

předměty v interiéru kostela a doplnila je vlastními díly. Uměleckého 

vedení se ujala Ilze Grudule, dále hráli Lenka Torgersen, Daila 

Dambrauska, Andreas Torgersen a Alena Hönigová. Spoluúčinkující-

mi byli i někteří z obecenstva. A že se příběh líbil, bylo slyšet i 

v mohutném potlesku. 

Celý festival připravila a 

doprovázela paní Alena 

Hönigová, duše celé akce, 

bez jejího talentu – hudeb-

ního a organizačního by 

nic nebylo. Po hudební 

stránce u nás zahráli sku-

tečně kvalitní, špičkoví 

muzikanti a to nejenom 

z Česka, ale i z Německa a 

Švýcarska. Myslím, že 

festival je skutečně na 

vysoké umělecké úrovni a 

že se nemáme za co stydět, 

spíše být hrdí na to, co tu děláme. A kdo si nepřišel osobně poslech-

nout koncerty, 

může si je přehrát 

na You-tube, kde 

jsou zaznamená-

ny. 

Jenom to počasí 

nám moc nepřálo. 

V pátek i sobotu 

zima a déšť spíše 

připomínaly adventní počasí než letní prázdniny, možná odradily i 

některé zájemce. Občerstvení po skončení programu s povídáním 

probíhalo pokud možno někde „pod střechou“, horký čaj a svařák 

byly nejoblíbe-

nějšími nápoji a 

cvakající zuby 

byly součástí 

rozhovorů. Nedě-

le konečně napra-

vila reputaci po-

časí, vykouklo 

příjemně hřející 

slunko a hořáky vytopený blatenský kostel navodil příjemnou, teplou 

atmosféru. Po skončení se hudebníci vmísili mezi diváky a bylo o 

čem povídat. A nám nezbývá než se těšit na další ročník. 

Na závěr je potřeba poděkovat všem, kteří se dobrovolně podíleli na 

organizaci celé akce, samozřejmě Obci Blatno a Římskokatolické 

farnosti-děkanství Jirkov, a hlavně všem sponzorům, bez kterých by 

se nic neuskutečnilo, a to: Česko-německému fondu budoucnosti, 

Kantonu Basel-Stadt/oddělení kultury města Basel Švýcarsko, Envi-

team s. r. o., a za zapůjčení cembala dílně Bečička a Hüttl v Bystřeci.                                                         

                                                                                                        

                                                                                                       ZMT 

KVĚTNOVSKÉ HUDEBNÍ SLAVNOSTI 

                                            Formosanta a Amazan  

                                                                Hra na čakan 

                                                            Obecní stánek 
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SOCHAŘSKÉ SYMPOZIUM a  

BLATENSKÁ KOZA 

J osef Šporgy, David Fia-

la, Slávek Jiran, Luboš 

Sládek, Lukáš Sládek, Vác-

lav Havlíček a Zdeněk Vej-

ražka, to jsou jména letoš-

ních tvůrců zvoniček, lavič-

ky, Ježíše, rybáře a Tří kří-

žů. Jejich díla si můžete 

prohlédnout v obecním 

parku, během podzimu 

budou některá instalována 

na svá místa, jiná ještě po 

drobných úpravách až na 

jaře. Celý týden jsme mohli 

opět pozorovat řezbáře při práci, řada návštěvníků u nich čerpala 

rady a inspiraci pro svou vlastní tvorbu a to bylo i jedním z cílů všech 

těchto sym- pozií. To letošní 

bylo totiž na nějaký čas po-

slední. Nyní je třeba všechna 

díla rozmístit do krajiny a 

obcí, o všechna nadále 

řádně pečo- vat a těšit se z 

jejich exis- tence... a třeba 

časem přijde zase nějaká 

potřeba, impulz od vás k 

nějaké další tvorbě. 

Po vernisáži děl řezbářů 

přišla na řadu hudba. O tu se 

letos postarali skvělí hudebníci z kapely Frankie John, Xavier 

Baumaxa a kamarádi ze sousedství, Sterni und Freunde z Německa. 

Na závěr je třeba zmínit, že se během 

této akce mezi návštěvníky vybralo úcty-

hodných 46 tisíc korun, které jsme za 

obec Blatno darovali obci Blatno na 

Podbořansku, tedy našemu 

jmenovci, kde přírodní kata-

strofa den před naší akcí způ-

sobila značné škody na majet-

ku, polámala stromy a poniči-

la střechy. 

 

 

Jménem pana starosty obce 

Blatno Václava Beneše tímto 

vyřizuji všem přispěvatelům 

veliké poděkování! 

          

                                                                                 IRH 

SOUSEDSKÁ SLAVNOST A SETKÁNÍ  

JUBILANTŮ 
Protože není 

kvůli různým 

COVID opatře-

ním vhodné plá-

novat setkání 

seniorů, kteří v 

letošním roce 

oslavují jubile-

um, na konec 

roku a do uza-

vřených prostor, jako to bylo možné ještě před loňským rokem, roz-

hodli jsme se přesunout tuto oblíbenou akci na léto. A spojili jsme ji 

rovnou se sousedským 

setkáním a prohlídkou 

obecního budoucího komu-

nitního domu v Radenově. 

A tak si návštěvníci mohli 

prohlédnout dům ještě ve 

stavu před jeho rekonstruk-

cí pro potřeby našich bu-

doucích aktivit a setkávání 

a při skvělém hudebním 

doprovodu skupiny Frankie 

John si mohli na zahradě 

popovídat se svými souse-

dy. A myslím, že to bylo 

opravdu hezké odpoledne. 

S účastníky jsme se shodli, že konání takového setkání a společné 

oslavy narozenin takto v srpnu je dobré řešení, a tak se v příštím roce 

těšíme na všechny, komu bude 60, 65, 70 a více let! Pevné zdraví 

všem!        

                                                                     IRH  



V  letošním roce byl zahájen již pátý 

ročník táborů na Kočičáku.  

Kočičák navštívilo přes 140 dětí nejen z 

Blatna, Chomutova, ale i Mostu, Kadaně, 

Prahy, Brna a dalších míst naší republiky. 

Cílem tábo-

rů bylo stále děti vést k přírodě a historii. 

Odměnou za tuto činnost je 25 malých 

kluků, kteří jsou v našem družstvu Mladý 

bunkrák. Mladí bunkráci jsou již nedílnou 

součástí našeho muzea. 

Moc děkujeme všem, kdo se na realizaci, zajištění a chodu tábora 

podílí….. 

V  červnu členové muzea "Na Kočičá-

ku" převzali stříbrnou medaili opev-

nění na obranu republiky z dílny Vojenské 

investiční medaile v rámci výroční ceny za 

rok 2020. 

 

Cena byla předána za výjimečný přínos v 

oblasti propagace československého vojen-

ství. 

V  rámci oslav „Dne ozbrojených sil České republiky“, který se 

konal 28.6.2021 na Pražském hradě mělo zástupce i muzeum 

„Na Kočičáku“.  

                                                                                         J. Piramovský 

 

V e čtvrtek dne 10. 6. 

2021 v obecních 

lesích Blatno přivítali 

lesníci 110 dětí ze ZŠ 

Kadaňská Chomutov. 

Akci “Do lesa s lesníkem” 

připravila Nadace dřevo 

pro život ve spolupráci s 

obcí Blatno a místním 

truhlářem panem Karlem 

Müllerem. Akce se usku-

tečnila za finanční podpo-

ry Ministerstva zeměděl-

ství. 

Žáci si vyzkoušeli zasadit sazenici buku, měřili výš-

ky kmenů stojících stromů. Seznámili se s činností 

myslivců, kromě rozdílu mezi rohem a parohem, 

viděli práci loveckého psa Arga. Na stanovišti vý-

chova lesa se dozvěděli o principech odstraňování 

dřevin a sami navrhovali a s odborníkem konzultovali, proč některé 

stromy odstranit a které naopak v lese ponechat. Na vlastní oči viděli 

práci kočího a jeho koně Přemka, dozvě-

děli se vše o kácení stromů motorovou 

pilou a práci těžaře. V kreativní dílně si 

pak vyzkoušeli, jaké to je, opracovávat 

různé druhy dřeva a sami si vyrobili na 

památku dřevěný medailonek. Učitelům a 

žákům se akce moc líbila. Na závěr si každý účastník odnesl chutný 

koláček.                                                                                T. Marunič  
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PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY NA KOČIČÁKU 

OCENĚNÍ PRO MUZEUM 

KOČIČÁCI NA PRAŽSKÉM HRADĚ 

DO LESA S LESNÍKEM 



C ovidová doba 

dolehla sice i na 

nás, ale přesto se nám 

na konci prázdnin 

podařilo uspořádat 

každoroční (6.ročník) 

hasičského soustředě-

ní. Dalo by se říci, že 

se již tradičně konalo 

na pionýrské základně 

v Bernově u Karlo-

vých Varů, kde máme 

skvělé zázemí jak pro teoretickou přípravu, tak venkovní aktivity. 

Letošního velmi deštivého 

ročníku se účastnilo šest-

náct dětí ve věku 8 -17 let a 

právě vzhledem ke kombi-

naci mladších i starších 

účastníků, se podařilo po-

skládat tři velmi vyvážená 

družstva, která v průběhu 

celého soustředění musela 

navzájem jak soupeřit, tak 

velmi úzce spolupracovat. Celé soustředění nebylo samozřejmě jen v 

duchu hasičské tematiky, ale podařilo se zorganizovat několik výletů: 

hrad Loket, Národní přírodní rezervace SOOS nedaleko Mariánských 

Lázní, rozhledna Háj v Aši 

(spojeno s místním mini-

golfem), odreagování od 

špatného počasí při bow-

lingu v Ostrově nad Ohří 

atd. Další činností pak 

byla samozřejmě praktická 

příprava na blížící se zahá-

jení nové sezóny ve hře 

PLAMEN. Děti čelily také 

praktickým "nástrahám" 

běžného života a musely si mimo jiné uvařit vlastní večeři (tentokrát 

Chilli con carne - volba pokrmu byla na do té doby vedoucím týmu) 

a dle rozhodčích v podobě vedoucích, byla jídla všech třech týmů 

velmi vydařená. Nesměl chybět ani večerní výsadek zaměřený na 

orientaci v neznámem terénu (k úžasu všech se nám nikdo neztratil) a 

ukončení slavnostním vyhlášením vítězů. 

Závěrem bych rád poděkoval všem, kdo se na soustředění podíleli ať 

už jakýmkoliv způsobem! 

V případě zájmu veřejnosti o nahlédnutí "pod pokličku" naší činnosti, 

je možná nezávazná účast při tréninku a to každý čtvrtek od 17.00 na 

hřišti, v případě nepřízně počasí v klubovně hasičské zbrojnice (v 

Blatně). 

    vedoucí MH Blatno - Daniel Novotný 

V  rámci kulturního víkendu, kdy probíhaly Květnovské hudební 

slavnosti se uskutečnily i další doprovodné akce a to 

v blatenském kos-

tele. Po celý ví-

kend zde probíhala 

výstava PALIČ-

KOVANÉ KRAJ-

KY paličkářek 

z Mostu 

s ukázkami a mož-

ností si tuto zdánli-

vě složitou činnost vyzkoušet.  

Další velkou 

část prostoru 

kostela doplni-

ly obrazy 

chomutov-

ských malířů 

Květy Nová-

kové, Jany 

Svobodové, 

Jany Topinko-

vé a Václava Suchopárka. Dvojitá výstava měla společnou vernisáž a 

všechna 

díla byla 

ke shléd-

nutí po 

celý ví-

kend. Vý-

stavy se 

skvěle 

doplňovaly 

a vystavo-

vaná díla a dílka zaplnila kostel do posledního místečka. Všem patří 

poděkování za krásné zážitky.     

                              

                                                                                                     -such- 
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MLADÍ HASIČI BLATNO VÝSTAVA KRAJEK A OBRAZŮ 
V BLATENSKÉM KOSTELE 



Žijí mezi námi 

V  předchozím čísle Blatky jsme poznali naši nejstarší obyvatelku - 91 letou paní Vaňko-

vou. Nyní jsme zalovili u naší nejmladší generace a oslovili 19 letou Ninu Schwarzo-

vou. Už jenom ta přesmyčka čísel je zajímavá. Někdy možná máme tendenci mladou generaci 

spíše kritizovat. Já jsem ale  při setkání s Ninou poznala dívku srdečnou a otevře-

nou. Seděla přede mnou dívka velmi cílevědomá. Vyzařovala z ní jistota. Nina ví, co chce, a 

bude se snažit dělat vše pro to, aby se její vize naplnila. Nina zpívá, tančí a skládá písně.  

A tak se s vámi chci podělit o to, co jsem se během našeho rozhovoru s ní dozvěděla.  

 

Dobrý den Nino, tak jak to u Vás vlastně všechno začalo? Kdo ve Vás objevil ten talent? 

Co všechno jste zvládla do dnešního dne? 

Začalo to vlastně tancem. Od tří let jsem chodila do tanečního klubu Beethoven DC Chomutov. Tan-

čila jsem závodně 10 let. Mým největším úspěchem bylo získání titulu Mistryně světa Disco dance 

v kategorii sólistů a duet na Mistrovství světa v roce 2012 v Sun City (Jihoafrická republika). Tanco-

vání se věnuji pořád, ale nástupem na konzervatoř jsem závodní dráhu opustila.  Při tanci jsem 

ještě navštěvovala ZUŠ v Chomutově. Tam jsem studovala populární zpěv, sborový zpěv, hru na 

klávesy a klavír. A souběžně s tím jsem v posledních letech základní školy zpívala se skupi-

nou Tequilla Band. V ZUŠ Chomutov mě učil na klávesy Petr Ernst, který mi pomohl s přípravou na 

konzervatoř. Zároveň jsem hostovala v jeho kapele a v kapele jeho syna. Tam jsem se  opravdu hod-

ně vyzpívala. 

 V této době jsem se také zúčastnila soutěže na elektronické klávesové nástroje, v které jsem se v roce 2015/2016  v celostátním kole umístila 

3. místě. Na soutěži si mě všiml pan Tomáš Beran a navrhl mi , abych zkusila studium skladby na konzervatoři. Byla jsem přijata na konzerva-

toř v Praze na oba obory: zpěv a skladba. 

To byla pro mě velká změna - bydlení v Praze na internátě a hlavně bez maminky. Musela jsem skloubit dva rozvrhy. Někdy jsem byla ve 

škole od brzkého rána do večera. Mými učiteli jsou Petr Malásek, Dana Morávková, Lída Nopová, Vítězslav Hádl a další. Letos se mi podařilo 

odmaturovat se samými jedničkami z obou oborů. Nyní pokračuji na konzervatoři studiem pátého ročníku. Stále si také udržuji pohybové a 

taneční aktivity, ale už spíše ze zájmu, ne závodně. 

Tak to bychom měli minulost. A teď mi prosím řekněte, na čem pracujete v současnosti a jaké jsou Vaše plány do budoucnosti? 

Nyní se hodně věnuji vlastní tvorbě. S vnukem Vítězslava Hádla Sebastiánem 

jsme vytvořili několik písní.  Vzniklo také album s názvem „Yellow“. Některé 

písně z tohoto alba si může- te poslechnout na YouTube nebo na Spotify. 

 Oslovila nás také firma AVON, jestli bychom nesložili hymnu pro Avon Pochod. 

Tam lidé vyjadřují svou podporu ženám s rakovinou prsu a jejich rodinám. AVON 

Pochod má svou hymnu každý rok. Byla to skvělá příležitost a možnost se prezento-

vat. K hymně jsme vytvořili klip. Je- ho premiéra bude 21. září  na tiskové konfe-

renci AVON. Pro veřejnost bude klip dostupný od 1. října 2021. 

Co se týká studia, chtěla bych dokončit studium na konzervatoři, získat titul DiS, 

abych měla něco v záloze a mohla třeba učit. Zároveň teď hledám školy v zahraničí. 

Snažím se zjistit podmínky pro zahranič- ní  studium. Mojí výhodou bude určitě to, že 

jsem dala maturitu za samé jedničky. Ale studium v zahraničí je poměrně finančně 

náročné, a tak se budu snažit získat něja- ký grant nebo stipendium. V budoucnu bych 

se chtěla věnovat také skladbě. Nyní jsem založila svoji kapelu, s kterou jsme vystupovali i v Chomutově, a s ní chci prezentovat vlastní tvor-

bu. 

No, uvidíme, co mi osud určí. Ale určitě jsem otevřená. Svět mě láká. Chtěla bych získat co nejvíce zkušeností. Potom se uvidí, kam mě osud 

zavane. 

 

                                                                                                                                                                                                   Pokračování na str. 8 
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Nina Schwarzová 



Povídání, zajímavosti 
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Pokračování ze str. 7 - Nina Schwarzová 

A ještě by mě Nino zajímalo, jaký je Váš vztah k Blatnu. Čeho si tady ceníte a co naopak Vám tady jako dítěti, protože od 15 let jste v 

Praze, chybělo? Co si myslíte, že by se mělo zlepšit, aby se tady dětem a teenagerům žilo lépe.  

Zpočátku pro mě bylo úplně strašné žít v Praze. Neustále hodně lidí, tramvaje a hluk. Ano, jsou tam sice parky, ale i tam jsou tisíce lidí. Proto 

se vždy strašně těším domů. Já to tady miluji. Já jsem taková "městská" na práci a kariéru, ale domů se vracím velmi ráda. Procházky se psem, 

jízda na koni, tak to je moje a to miluji. A proto jsem ráda, že je to tady ještě takové neobjevené a že když jdu na louku, téměř nikoho nepo-

tkám.  

Možná i proto nemám pocit, že by se tady mělo něco měnit. Jediné, co jsem já řešila, byla doprava. Ten 

autobus by měl jezdit častěji. Mám v Blatně i kamarádku Elišku Dvořákovou, se kterou jsme tady od dět-

ství  lítaly, zakopávaly poklady a podobně. Jediné, co mně trochu vadí, ale to asi nikdo nenapraví -  já docela 

ráda běhám a tady jsou samé kopce, tak jedině nějakou běžeckou dráhu. No možná nějaké víceúčelové hřiš-

tě, na kterém by se lidé sešli a mohli si zasportovat. 

Nino, já moc děkuji za rozhovor a přeji Vám hodně úspěchů. Možná, až budete slavná, se budu chlu-

bit tím, že jsem rozhovor s Vámi dělala právě já.  

                                                                                                                                                                                                    Mirka Dědková 

TOKAMAK COMPASS 
 

T i z Vás, kdo 

tipovali, že 

nejdražším vědec-

ko-vesmírný pro-

jektem je stavba 

mezinárodní ves-

mírně stanice, 

měli samozřejmě 

pravdu. 

V dlouhodobém 

horizontu (stanice 

stále funguje) je 

realizace tohoto 

projektu jedno-

značně finančně 

nejnáročnější. 

V minulém článku jsme se seznámili s možností využití energie bu-

doucnosti. Zmínil jsem se i o provádění experimentů v rámci ČR. 

První období „českého“ tokamaku končí a co bude dále? 

„Český“ tokamak nese pojmenování Compass. 20. srpna 2021 byl 

naposledy uveden do provozu (rozsvícen). Po 12 letech provozu a 21 

tisících výbojích byl ukončen jeho provoz. V současné době probíhá 

jeho odstranění. Zatím není znám jeho osud, ve hře je i jeho vystavení 

v některém museu. 

On to vlastně český tokamak tak úplně nebyl. Compass byl uveden 

do provozu v anglickém Culhamu počátkem 90. let. Technické řešení 

vycházelo z původní koncepce tokamaků ze SSSR (tvar koblihy do-

nut). Britové se však rozhodli experimentovat na jiném typu tokama-

ku a Compass byl nabídnut v rámci evropského sdružení EURA-

TOM. ČR projevila zájem a tak v roce 2007 putoval Compass za 

symbolickou 1 libru do ČR. Nicméně infrastruktura pro provoz stála 

300 mil. korun. 

Je zajímavé, že mezi COMPASSem na ITERem (viz předchozí člá-

nek) je určitá podobnost v technologii. Z tohoto důvodu byl velký 

zájem ze strany zahraničních inženýrů, kteří testovali řadu technolo-

gií pro právě připravovaný ITER, např. poskytl detailní měření teplot 

na první vnitřní straně a pomohl tak vylepšit návrh ITERu. 

Do budoucna se uvažuje o novém tokamaku. Dokončen by měl být 

v roce 2023. Nový typ tokamaku by měl vyplnit mezeru mezi stávají-

cími fúzními reaktory. Zejména v řešení magnetického pole. Nový 

tokamak bude vážit 300 tun, bude využívat sílu magnetické pole po-

dobající v ITER (cca 5 Tesla), napájení reaktoru zajistit rázové gene-

rátory, které po dobu několika sekund dodají výkon až 250 MW (cca 

polovina výkonu dukovanského bloku). Tokamak provozuje ústav 

fyziky a plazmatu akademie věd České republiky (Praha). Můžeme se 

těšit co nového ve výzkumu plazmatu nový COMPASS přinese. 

                                                                                             R. Sušienka 

Pro názornost princip „udržení plazmatu“ v magnetickém poli toroi-

du (tvar tokamaku), zobrazení kruhového magnetického pole železný-

mi pilinami: 

             Zdroj : www.ipp.cas.cz 



OPRAVY SAKRÁLNÍCH PAMÁTEK  

POKRAČUJÍ 

V  pozdním létě byl 

vrácen na původní 

místo zrenovovaný kří-

žek pod bývalou školou 

v Mezihoří a po dlouhých 

desítkách let i Mittelba-

chův kříž do Květnova.  

Rovněž bylo v rámci 

reklamace obnoveno 

upevnění uvolněných 

litinových křížů do pod-

stavců a doplněny vý-

ztužné vzpěry křížů, 

které pro svou velikost ve 

větru vibrovaly.  Opraven byl rovněž na jaře povalený a poškozený 

kříž u šerchovské lípy. Zlomený 

litinový kříž byl odborně svařen a 

ukotven zpět do podstavce.  

V podzimních měsících by měly 

být ještě obnoveny, doplně-

ny a opraveny některé nápisy 

v rámci reklamací a měl by 

být i osazen historicky dolo-

žený křížek k lípě na vjezdu 

do Hradečné.  

Toto vše se však uskuteční, jen bude-li počasí přát.                                                                                                                                                                                                   

                                                                                                    -such- 

DSO CHOMUTOVSKO 
…….neboli Dobrovolný svazek obcí Chomutovsko požádal obec, 

jakož i všechny další obce ve svazku, o zveřejnění dotazníku, který 

se týká komunikační strategie svazku.  

Dotazník v papírové formě je přílohou našeho zpravodaje a DSO 

prosí každého, kdo vlastní tužku o jeho vyplnění. Zpětná vazba od 

občanů Chomutovska bude nosným prvkem pro směřování další 

komunikace svazku obcí s občany regionu. 

Vyplněné papírové dotazníky je možno odevzdat na obecním 

úřadě, eventuálně je vložit do knihobudek v jednotlivých obcích 

a to co možná nejdříve.  

Více o činnosti DSO a konkrétně o projektu „Dobrovolný svazek 

obcí Chomutovsko komunikuje s veřejností přívětivě a moderně“ se 

lze dočíst na webových stránkách:  

www.dso-chomutovsko.cz/projekty 

Informace z OÚ 

BLATENSKÁ BLATKA 2021-3                                                  STRANA 9 

NABÍDKA PRÁCE NA ÚŘADĚ 

P okud máte středoškolské vzdělání, umíte to s počítačem, baví 

vás administrativní práce a měli byste zájem pracovat na obec-

ním úřadě v Blatně, ozvěte se na 603563675, probereme bližší po-

drobnosti. 

TŘÍDĚNÍ NÁPOJOVÝCH KARTONŮ 
 
V Blatně řeší převážná většina obyvatel dlouhodobě třídění nápojo-

vých kartonů jejich umístěním do kontejneru společně s papírem. 

Ano, nápojové obaly od mléka, džusů, levného vína a podobně lze 

takto třídit a je to rozhodně dobrá varianta, lepší než velmi žádané 

„tetrapaky“ netřídit vůbec.  

 

Existuje však i varianta mnohem lepší a pro obec opravdu eko-

nomicky zajímavá a to třídění nápojových kartonů samostatně do 

oranžových pytlů. Tyto pytle určené ke třídění kartonů lze kdykoli 

vyzvednout na obecním úřadě a po jejich naplnění tyto složit tamtéž. 

Tedy, ne přímo na úřadě, ale naplněné pytle lze odložit ke garáži 

nebo ke kontejnerovému stání u úřadu. 

 

O vytříděné tetrapakové obaly mají zpracovatelé enormní zájem, 

neboť obsahují 75% velmi kvalitního papíru s dlouhými celulózový-

mi vlákny. Dále kartony obsahují 3-4 vrstvy polyethylenu a některé i 

vrstvu hliníku. Proto je krajně nevhodné pálení nápojových obalů 

doma v kamnech – do ovzduší se spalováním uvolňují těžké kovy a 

chlor-organické látky.  

 

A ještě pro zajímavost. V ČR se uvede ročně na trh kolem 17 000 

tun nápojových kartonů a pouze 4 000 tun se vytřídí a vrátí zpět 

k recyklaci. Zbytek putuje s komunálním odpadem na skládku! Není 

to škoda?  

                                                                                                  -such- 

HLEDÁ SE MIKULÁŠ, ČERT A ANDĚL! 

V ážení a milí rodiče 

menších dětí, pokud 

byste se rádi zapojili do orga-

nizace akcí typu Dýňová 

párty či Mikulášská, zvláště 

pokud máte děti, kterým jsou 

tyto akce určené, dejte nám o 

sobě vědět, budeme za další síly moc rádi! 

Volejte nebo pište na 776770233 P.Brumeisenová. 

Křížek pod bývalou školou v 

Mezihoří 

                    montáž Mittelbachova kříže 

                                  Mittelbachův kříž 



pro malé čtenáře 
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Ahoj kamarádi!  

V tomto čísle mám pro Vás opět tři jednoduché úkoly a něco pro domácí kutily. 

Řešení jednotlivých úkolů najdete v pravém spodním rohu listu, ale aby to nebylo 

tak jednoduché, je nápověda otočena hlavou dolů. Příjemnou zábavu Vám přeje 

Váš vodník Blatník!!! 

V tomto zvláštním slově je ukryt název jedné z našich 

krásných obcí. Přeskládej  písmenka a najdi ho!  Víš o 

jakou obec se jedná? 

1. 

2. Začal podzim a my se můžeme těšit na pestrou paletu barevného listí stromů. Poznáš ale k jakému stromu jed-

notlivé listy patří? Přiřaď ke každému názvu správné písmeno. 

HRADEČNÁ 

Kaštan (C), lípa (A), dub 

(B), buk (D) 

Jelen 

       A                   B                              C                           D 

KAŠTAN   

LÍPA    

DUB   

BUK 

3. V měsících září a říjnu můžeme zaslechnout z nedalekých lesů mohutné troubení vysoké zvěře. Poznáte o kte-

ré zvíře se jedná? Říkáme mu také „král lesa“.   

A) Srna 

B) Muflon 

C) Jelen 

D) Daněk 

NÁPOVĚDA : 

Budeme potřebovat:  

Barevné papíry, čer-

ný fix, nůžky, lepidlo, 

provázek, ozdoby a 

laminovačku (není 

nutná). 

1. Z barevných papírů vystřihneme čtverce a na každý namalujeme 

halloweenský motiv.  

2. Pokud bude ozdoba 

venku, poprosíme rodiče, 

aby nám čtverečky zala-

minovali.  

3. Dozdobíme nalepovacími kamínky, oči-

ma, či jinými ozdobami. 

4. Proděravíme cca 3 cm od okrajů a pro-

vlékneme provázek. Mezi obrázky zavá-

žeme uzlíky, aby držely nad sebou. 

5. Pověsíme na dveře, nebo na zeď a kocháme se. 

- Karolínka - 



NÁDÍ ŠÓDHANA (střídavý dech) 

Pročišťuje nosní dírky, vyrovnává jejich průchodnost, posiluje dýchací systém, dýchací orgány. 

Zmírňuje bolesti hlavy a uklidňuje. 

Jsme ve vzpřímeném sedu. Nejprve se uvedeme do klidu, uvolníme se a pozorujeme svůj dech. 

Prostředník a ukazovák pravé ruky položíme do středu mezi obočí. Palcem uzavřeme pravou 

nosní dírku a provedeme nádech levou nosní dírkou – prsteníkem uzavřeme levou nosní dírku a 

uvolníme palec pravé nosní dírky – pravou dlouze vydechneme – nádech pravou – uzavřeme 

pravou nosní dírku palcem a uvolníme levou a výdech. CYKLUS: nádech levá – výdech pravá 

– nádech pravá – výdech levá (- nádech levá – výdech pravá…) Provedeme 10x a poté uvolníme a v klidu dýcháme. Lze zopakovat cyklus 

obráceně, nebo zkusit nejdříve dýchat jednou nosní dírkou – pauza – a poté druhou nosní dírkou. 

zdraví 

Věrka Řeháková 
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I munita je obranyschop-

nost organismu, neboli 

schopnost organismu bránit 

se virům, bakteriím a růz-

ným toxickým látkám. Vy-

rovnanost a vnitřní klid 

přímo ovlivňují dění v těle. 

Imunita těla tedy přímo 

souvisí s imunitou duševní. 

Nejen o zevnějšek je třeba 

pečovat, ale také o náš vnitř-

ní svět. Imunita odráží i to, 

jak smýšlíme o sobě, světě kolem nás, o našem místě na tomto světě 

(v rodině, v práci, ve vsi nebo městě,…). Svůj „svět“ si ve své hlavě 

můžeme „dobarvit“ a udělat hezčí… štěstí je totiž vnitřní rozhodnutí!  

IMUNITA 

JAK SI SVOU IMUNITU UDRŽET? 

SPÁNEK (kvalitní a dostatek) 

POHYB (chůze v přírodě, běh, jóga, tanec, plavání,…) 

SMÍCH (úsměv je zadarmo, jeho síla je však obrovská) 

DOSTATEČNÝ PŘÍJEM TEKUTIN (nejlépe čisté vody) 

DECH (zhluboka, vědomě dýchat – jóga zná spoustu dechových   

technik) 

RELAXACE (odpočinek, meditace) 

STRAVA (70% imunitního systému je ve střevech!) 

Bylinky na podporu imunity na našich zahradách 

DIVIZNA: čistí průdušky a plíce od záně-

tu, kašle a chrapotu. Uvolňuje hleny, je po-

topudná, odvádí 

toxiny z těla. Vhod-

ná do čajových smě-

sí. 

ŠÍPEK: Posiluje 

organismus. Je proti 

nachlazení, léčí 

záněty, kašel, bolesti v krku, průjem. Plody 

můžeme usušit, vyrobit z nich marmeládu, sirup, víno, kompot. Si-

rup je výborný v zimě zalít horkou vodou nebo přidat do čaje. 

ARÓNIE: Černá jeřabi-

na. Obsahuje vit. C, Rutin, 

vit. skupiny B, vit. E a 

provitamín A, betakaroten, 

antioxidanty, jód a minerá-

ly. Působí protiskleroticky, 

protizánětlivě, snižuje 

krevní tlak, harmonizuje 

štítnou žlázu. Posiluje imunitu. Stejně jako ze šípku z něj připravuje-

me marmelády, sirupy, likér, lze je zavařit či usušit (včetně listů) na 

čaj. 

Pozice velblouda: ruce „zajistí“ bedra proti prohnutí, kole-

na jsou v šíři kyčlí. Hrudní kost vytahuji nahoru ke stropu, 

lopatky do šíře. Hlava může zůstat v prodloužení páteře. Po 

provedení pozice je dobré udělat protipohyb. 

Pozice ½ mostu: Paty dáme 

co nejblíže k hýždím, chodidla 

na šíři kyčlí. Protáhneme kří-

žovou kost směrem k patám, 

poté pomalu stočíme nahoru 

ke kolenům a pomalu postupně 

zvedáme pánev, bedra, část 

hrudníku. Lopatky zůstávají 

položené na zemi. 

Záklonové pozice zlepšují dechové funkce a činnost srdce. Posilují střed těla 

a uvolňují hluboko uložené emoce. Provádíme jemně, plynule, s využitím 

celé páteře. Není vhodné pro těhotné, pro ty, kteří trpí momentálně migrénou 

nebo akutní bolestí zad.  

JÓGA 
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PODĚKOVÁNÍ 

Jaroslav Zocher, dlouholetý zaměstnanec obce se v letošním roce rozhodl odejít do za-

slouženého důchodu, a tak bych mu tímto za obec Blatno ráda poděkovala za jeho práci a 

péči o naše obce a krajinu kolem nás.  Přejeme za nás všechny mnoho krásných, pohodo-

vých let! 

                 IRH 

nástěnka 


